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          Physical, optical and electron paramagnetic resonance (EPR) studies of 15MgO-15BaO-(59.8 – x)B[2] O[3]-(10.0 + x)TeO[2]-0.2Cr[2]O[3](x = 0, 10, 20, 30 mole %) glass samples have been reported. EPR spectra exhibited some resonance signals. The first one (g = 4.80) had a large zero field splitting parameter (D) and E/D 1/3, it was attributed to isolated Cr{3+} centers in strongly distorted octahedral sites; the second one (g = 1.98) was assigned to Cr{3+} centers at axially distorted octahedral sites. The resonance signal at g = 4.26 was assigned to Fe{3+} ions, which were in the glass matrix as unwanted impurities. The resonance signal at g = 1.91 indicated the Cr{3+}-Cr{3+} exchange coupled pairs.
        

        
          Представлены исследования электронного парамагнитного резонанса (ЭПР), оптических и других физических свойств стекол системы 15MgO-15BaO-(59,8 – x)B[2]O[3]-(10,0 + x)TeO[2]-0,2Cr[2]O[3] (x = 0, 10, 20, 30 мол. %). В спектрах ЭПР обнаружено несколько резонансных сигналов. Сигнал с g = 4,80, высоким значением параметра тонкого расщепления в нулевом магнитном поле (D) и значением отношения E/D 1/3 приписан изолированным центрам Cr{3+} в сильно искаженных октаэдрических позициях. Сигнал с g = 1,98 отнесен к центрам Cr{3+}, локализованным в аксиально искаженных октаэдрических позициях. Резонансный сигнал с g-фактором, равным 4,26, идентифицирован как парамагнитное поглощение СВЧ ионами Fe{3+}, которые присутствуют в матрице стекла как нежелательная примесь. Резонансный сигнал с g = 1,91 указывает на присутствие обменно-связанных пар ионов хрома Cr{3+}-Cr{3+}.
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